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گفت وگو با عطیه 
پورفخیم، مدیر مارکام 

شرکت جی اس اس

جیتکس؛ راهی 
برای خروج از 

بن بست ها

جیتکس 2023 از دریچه کارنگ

   از  انتظار ها تا واقعیت

با حضور بیش از 200 فعال حوزه فناوری و نوآوری فارسی زبان  و با همکاری عصرانه راه کار 

رویداد پرشین تک سامیت در دبی برگزار شد
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ایرانی ها پرتعداد
ولی کم تأثیر
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نظرها و خبرها
V I E W S

A N D
N E W S

هنگامی که در اکسپند نورث استار قدم می زدم، 
به کارگاهی برخوردم که بسیار متفاوت از ترندهای 
روز داشت از محصولی می گفت که قصد دارد به 
صنایع برای ارتقا خود کمک کند. اینجا بود که با 

کمپانی به نام لامازو )LlamaZOO( آشنا شدم.
نکته قابــل توجــه و نقطه قــوت لامازو شــاید این 
باشد که از قابلیتی مثل متاورس که عملاً خروجی 
مطلوبی نداشت، الگو بگیرد و بتواند آن را کاربردی 

کند.
شاید اصلی ترین مسئله ای که کمپانی متا پس از 
رونمایی از متاورس با آن مواجه شد، کاربردپذیری 
آن بود.  موج متاورس تنها چند ماه دوام آورد؛ زیرا 
این سؤال جدی مطرح شــد که متاورس بناست 

کدام مسئله را حل کند؟
حالا به نظر می رسد شرکت لامازو 
توانسته این مســیر را تغییر دهد. 
نکته اصلــی آن هــم  این اســت که 
توانسته به راهکاری برای استفاده 
از وب 3.0 و متــاورس در دنیــای 
واقعی دســت پیدا کند. اگر ســری 
بــه ســایت آن بزنیــد در قســمت 
توضیحــات در مــورد ایــن شــرکت 
نوشــته اســت که توســط تعدادی 
از گیمرهــای قدیمــی تشــکیل شــده که همــواره 
علاقه مند بودند فضای بازی را وارد دنیای واقعی 

کنند.
حالا این شرکت تلاش می کند با ارائه راهکارهای 
خود مفهوم شفاف و روشــن تری از متاورس ارائه 
دهد. به طور مثال اگر کارخانه ای داشته باشید با 
استفاده از وب 3.0 آن را مدیریت و مشکلاتش را 

شناسایی و برطرف کند.
شرایطی که لامازو در نمایشگاه رقم زد، نمادی بود 
از شرکت های متنوعی که پا به جیتکس و اکسپند 
نورث استار گذاشته اند و در این مسیر قرار دارند.

در حال حاضــر اگر صحبت از هــوش مصنوعی 
می کنیــد بایــد در خصــوص کارکــرد آن صحبت 
کنیــد؛ چراکــه اگــر نتــوان از فناوری هــای جدیــد 
اســتفاده کرد و کارکرد آن را به نمایش گذاشــت، 

تنها به ترندی زودگذر تبدیل می شود.
هم اکنون اصلی تریــن صحبت های ایــن دوره در 
خصوص بحث فین تک، چشم اندازی است که 
با هــوش مصنوعی ترســیم می شــود و اگر هوش 
مصنوعی نتواند انتظارات مهم ترین مشــتریان 
خــود را بــرآورده کنــد، قطعــاً آینــده آن بــا چالش 

مواجه می شود.
اصلی ترین مســئله اینجاســت که فنــاوری پا به 
میدان گذاشــته تا مسائل بشــر را حل کند. پس 
مهــم نــوآوری نیســت، بلکــه کاربردپذیــری یک 
محصول است که می تواند بسیار تعیین کننده 
باشــد. در واقع هــوش مصنوعــی به تنهایی خود 
یک صنعت نیست، بلکه ابزاری جدی برای حل 
بسیاری از مسائل و چالش هایی است که افراد با 

آن مواجه می شوند.
بنابراین اصلی ترین موضوع جیتکس امسال را 
می توان کاربردپذیری دانست. در اکثر محصولاتی 
کــه در هــر دو نمایشــگاه اکســپند و همین طــور 
جیتکس عرضه شد، فارغ از شوآف های متعددی 

که دارند، کاربردپذیری حرف اول و آخر بود. 
نــوآوری صرف و ارائــه آن به صــورت عمومی دیگر 
کمکی به شرکت ها نمی کند بلکه آنها قصد دارند 
با شبکه سازی و ارتباط گیری محصول خود را به 
فروش برسانند. بنابراین اصلی ترین اتفاقی که در 
جیتکس امسال رخ داد، یک تغییر پارادایم بسیار 
مهم در نگاه نمایشگاهی مانند جیتکس است 
که دیگر تمایلی به حضور بازدیدکنندگان ندارد، 
بلکه تلاش می کند مخاطب اصلی که مشتریان 
اصلی شرکت های حاضر در نمایشگاه هستند، 

سری به آن بزنند.

INTROسرآغاز

نگاهی به پارادایم شیفت در جیتکس 

وقتی کاربرد حرف اول را می زند

اجلاس آینده بلاکچین برگزار شد

آماده شدن برای تجدید حیات رمزارز در جهان

آخرین اخبار درباره اتصال کارت سوخت به کارت بانکی

وزارت نفت درحال مطالعه پروژه

اجــلاس آینــده بلاکچیــن ۲0۲3، نمایشــگاه برتــر در 
حــوزه بلاکچیــن، در بنــدر نمادیــن دوبــی برگــزار شــد و 
اکوسیســتم بلاکچیــن و کریپتــوی جهانــی برای کشــف 

قدرت فناوری های غیرمتمرکز گرد هم آمدند.
با اســتقبال از متخصصان برجســته ارزهای دیجیتال، 
بلاکچیــن و وب 3.0، مبــادلات رمــزارز و دارایی هــای 
دیجیتــال موضــوع روزانه مجموعه جلســاتی بــود که در 

اکسچنج استیج برگزار شد.
گیب فاینبرگ، رئیس بخش حقوقی بنیاد Sui، طی یک 
پنل با عنــوان »آماده ســازی بــرای تجدید حیــات رمزارز 
جهانی« گفت: »مقــررات و دســتورالعمل های واضح تر 
در مورد نحــوه عملکرد یک شــرکت در فضــای وب 3.0، 
قرار اســت همچنان در فضای آربیتراژ نظارتی مشارکت 
کنند؛ جایی که اساساً سهم بازار و استعدادهای برتر را به 

مکان هایی مانند ]دوبی[ می کشند.«
آنیــل ســتی، مدیرعامــل Creed & Bear، همچنیــن 
در بخشــی از ایــن پنــل گفــت: »ما یــک شــرکت فناوری 
داده محور هســتیم. ما به شــدت بــه قــدرت داده اعتقاد 
داریــم. یکــی از محصــولات مــا کــه در حــال راه انــدازی 
آن هســتیم، صندوق تأمینــی بــرای تجــارت دارایی های 
دیجیتــال اســت. چیــزی کــه از حــدود یــک ســال و نیم 
پیش کــه بــه Creed & Bear پیوســتم دیــده ام، قدرت و 

بینش هایی است که در صورت تجزیه وتحلیل داده ها و 
استفاده از ابزارهایی که ما داریم، مانند هوش مصنوعی 

و تجزیه وتحلیل های مختلف، به دست می آورید.«
او همچنیــن گفت: »مــن فکر می کنــم امروز تقریبــاً ۱.۵ 
میلیارد نفر به ابزارهای بانکی یا مالی دسترسی ندارند. 
این می تواند گزینه ای برای فراگیرتر شدن باشد و مردم را 

به رشد سرمایه برساند.«
همچنین دکتر مروان الزرونی، مدیرعامل مرکز بلاکچین 
دوبــی، بــا صحبــت از دوبــی به عنــوان یــک رهبــر بــازار، 
گفت وگویــی داغ بــا ریچــارد تنــگ، رئیــس بازارهــای 

منطقه ای بایننس برگزار کرد.

 دبی به دنبال یک اکوسیستم فعال 
رمزارزی است

ریچارد تنگ گفت: »کاری کــه دولت دوبی انجــام داده، 
راه انــدازی یک اکوسیســتم پرجنب وجوش بوده اســت. 
وضوح قوانیــن و چهارچوب، افــراد زیادی را جــذب کرده 
است. من در اطراف غرفه ها قدم می زدم و با افراد مختلف 
زیــادی صحبــت می کــردم و شــاهد ایــن بــودم کــه افــراد 
بسیاری از این فضا رضایت دارند. آنها به دنبال توسعه 
و کشف کارهای دیگری هستند که ما در دوبی می توانیم 

انجام دهیم.«

در حالی  کــه پیش  از ایــن، وزیــر ارتباطــات از فراهم بودن 
زیرساخت های ارتباطی کشور برای حذف کارت سوخت 
و جایگزینی آن با کارت ملی یا بانکی خبر داده بود، حالا 
وزیر نفت گفته که اجــرای این پروژه در مرحله بررســی و 

مطالعه قرار دارد و هنوز قطعی نشده است.
جواد اوجی، درباره اتصال کارت بانکی به کارت سوخت 
اظهار کــرده کــه وزارت نفــت در حــال مطالعه ایــن پروژه 

است و هنوز قطعی نیست.
پیش  از این، عیســی زارع پور، وزیر ارتباطــات از آمادگی 
زیرساخت های ارتباطی کشور برای حذف کارت سوخت 

و جایگزینی آن با کارت ملی یا بانکی گفته بود.
علاوه بر این، مدیر سامانه هوشمند سوخت شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی در تیرماه امسال از اجرای طرح 
آزمایشــی عرضه ســوخت از طریق کارت بانکــی در یک 
جایگاه شــهر تهران خبر داده و گفته بود که اســتفاده از 

کارت بانکی در توزیع سوخت نیازی به اتصال به شبکه 
شــتاب ندارد و افرادی که کارت بانکی دارند، مانند طرح 
هدفمنــدی یارانه هــا یــک شماره حســاب در دســترس 

به عنوان کارت سوخت معرفی می کنند.
طبــق گفتــه او، ســامانه هوشــمند ســوخت شــبکه ای 
مستقل از سایر سامانه هاست که هیچ ارتباطی با پایگاه  
داده دیگــر ســامانه ها نــدارد و فقــط از کارت بانکــی برای 

توزیع سوخت استفاده می شود.
اتصــال کارت ســوخت بــه کارت بانکــی با هــدف کاهش 
هزینه های صدور کارت ســوخت برای اولین بار در ســال 
۱3۹۷ از زبان محمدجــواد آذری جهرمی، وزیر ارتباطات 
وقت مطرح شــد. از آن زمان تاکنــون، این طــرح  هنوز به 
مرحله اجرا نرسیده و کارشناسان انتقاداتی به آن مبنی 
بر امکان کپی بــرداری از کارت هــای بانکــی و آنلاین بودن 

سامانه های بانکی و احتمال قطعی وارد کرده اند.
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  از آفتاب سوزان تا هوش مصنوعی
جیتکــس بیشــتر از اینکــه یــک رویــداد 
بین قــاره ای باشــد، رویدادی آســیایی اســت. 
بدون شک کســب وکارها و بازدیدکننده هایی 
خارج از قاره آسیا و البته شمال آفریقا در این 
رویداد حضــور دارند، ولــی با نگاهــی دقیق تر 
می بینیــم کــه بازیگــران مهــم جیتکــس از 
آســیا و شــمال آفریقا هســتند. در ایــن میان 
به جز امارات دو کشــور دیگر یعنــی هند و کره 
جنوبی به طرز چشم گیری حضور پررنگی در 
نمایشــگاه دارنــد و بین این ســه هــم می توان 
گفــت هندی هــا پرتعدادتــر ظاهــر شــده اند. 
این موضــوع را به وضــوح در اولیــن روز رویداد 

»اکسپند نورث استار« می دیدیم.

تب هوش مصنوعی در نورث استار
بخــش  نورث اســتار،  اکســپند 
اســتارتاپی جیتکــس و در واقــع برنــدی تــازه 
متولد شده اســت. در همه این سال ها بخش 
اســتارتاپی جیتکــس در همــان محــل اصلی 
رویــداد یعنــی »ورلــد تریــد ســنتر« برگــزار 
می شد، اما به علت بزرگ شدن رویداد اصلی 
و این بخــش، برگزارکننــدگان تصمیم گرفتند 
بخش استارتاپی را از جیتکس جدا کنند و در 
مکانی مســتقل یعنی در »دبی هاربر« برگزار 
کنند. جایــی خوانــدم که ایــن ســال ها به طور 
متوســط جیتکــس ســالی ۲۵ درصــد رشــد را 
تجربه کرده که برای یک رویداد ۴۲ســاله آمار 

عجیبی است.
اکســپند نورث اســتار کــه دیــروز یکشــنبه 
بیست وسوم مهرماه و یک روز زودتر از رویداد 
اصلی کار خود را آغاز کرد، در سه بخش اصلی 
»فین تک سرج«، »فیوچر بلاکچین سامیت« 

و »مارکتینگ مانیا« برگزار می شود. برداشت 
من از نمایشــگاه و چند کنفرانــس جانبی آن 
این بود که امسال هوش مصنوعی مهم ترین 
و پرتکرارتریــن موضــوع در بخش اســتارتاپی 

جیتکس است.

امکانــات و دسترســی نه چنــدان 
مطلوب

دیروز در دبی هاربر، محل برگزاری نورث استار 
آزاردهنده تریــن تجربــه ما، بی شــک کیفیت 
پاییــن اینترنــت بــود. داخــل ســالن ها امکان 
اتصال بــه وای فای رایــگان فراهم اســت، مثل 
تقریبــاً هــر مــکان عمومــی داخلــی دبــی، اما 
به شــدت ایــن اتصــال ناپایــدار و بــا کیفیــت 
پایین بود. حتی با امکان اتصال خبرنگاران به 
وای فای رسانه باز ما زمان زیادی از بازه برپایی 
نمایشــگاه اینترنــت نداشــتیم. ایــن مســئله 
بــرای مــا ایرانی هــا کــه بــه علــت هزینــه بالای 
شــارژ اینترنت ســیم کارت دچــار محدودیت 
هســتیم، بیــش از همــه احســاس می شــود. 
با ایــن حــال دســت وپنجه نرم کردن بــا چنین 
مسئله پیش پاافتاده ای )البته برای جایی مثل 
دبی( بسیار آزاردهنده و غیرقابل قبول است.
عــلاوه بــر ایــن امــکان دسترســی فیزیکــی به 
محــل برگــزاری رویــداد نیــز بــا اینکــه از پیش 
تدابیری برای آن اندیشــیده شــده بــود، کمی 
ناامیدکننده بود. تجربه من تقریباً نیم ساعت 
معطلــی در گرم تریــن ســاعت روز در هــوای 
گــرم دبــی و زیر آفتــاب ســوزان بود. خواســتم 
یادآوری کنــم حتــی در رویدادهــای پرادعایی 
همچون جیتکس هم ســوژه هایی برای انتقاد 

وجود دارد.

دوشــنبه بیســت وچهارم مهرمــاه اولیــن روز از پنــج روز 
فعالیــت جیتکــس گلوبــال ۲0۲3 بــود. روز قبلــش مــا از 
رویــداد جانبــی یعنــی »اکســپند نورث اســتار« بازدیــد 
داشــتیم و در یادداشــت قبلــی هــم دربــاره وضعیــت 
نه چندان مناسب رفت وآمد به محل برگزاری نمایشگاه 
گفتــم. ایــن تجربــه در جیتکــس هــم تجربــه چنــدان 

خوشایندی نبود.
جیتکــس گلوبــال ســال ۲0۲3 کــه در یکی از 
مدرن تریــن شــهرهای دنیــا در حــال برگزاری 
است، همچنان نتوانسته موضوع لجستیک 
را حل کنــد. دوشــنبه در کمــال نابــاوری یک 
تجربه جدیــد از به هم ریختگــی در پارکینگ 
»ورد ترید ســنتر« را شــاهد بودیم. همچنان 
بعــد از ســه ســال حضــور در جیتکــس و 
تجربه راه های گوناگون رســیدن و برگشتن از 
نمایشگاه جیتکس باید بگویم هیچ راه بدون 
دردسری برای حضور در نمایشگاه و بازگشت 

از آن وجود ندارد؛ نمایشگاهی که ادعا می کند بزرگ ترین 
نمایشگاه فناوری دنیاست و بر بعُد جهانی بودنش تأکید 

زیادی دارد. 
در ظاهــر شــما، هــم نشــانی از برندهــای بــزرگ فنــاوری 
دنیــا را می توانیــد اینجــا ببینیــد و هــم تنــوع ملیت های 
مختلف را می شــود دیــد، اما نگاهــی عمیق بــه آنچه در 

نمایشــگاه می گذرد و در دل غرفه ها، نشــان می دهد که 
هنــوز جیتکس نتوانســته بــه نمایشــگاهی جــدی برای 
خارج از جغرافیای خاورمیانه، شمال آفریقا و به طور کلی 

آسیا تبدیل شود.

 برندهای اماراتی و حضورشان در جیتکس
بزرگ ترین و پرشورترین غرفه های جیتکس همچنان در 
دســت برندهای امارات و بخــش ایالتی دبی 
است. اپراتور »اتصالات« پرسروصداترین و 
جذاب ترین نمایش را در بین شش هزار غرفه 
جیتکــس دارد. تقریبــاً هــر بازدیدکننــده ای 
اینجــا حداقــل یــک  بــار از غرفــه اتصــالات 
دیدن می کند و بــا اســتفاده از جذابیت های 
بصــری آن حداقــل یــک عکــس از ایــن غرفه 
در شبکه های اجتماعی منتشر می کند. اگر 
ایرانی هایی را که اینجا آمده اند، دنبال کنید، 
بعید اســت یک عکس از غرفــه اتصالات در 

میان عکس های آنها نبینید.

  نسبت ایرانی ها با جیتکس
از ایرانی هــا گفتــم و اگــر مشــتاقید بدانیــد نســبت مــا 
بــا جیتکــس چیســت، بایــد بگویــم بــا اینکــه در فضای 
رسمی و نمایشگاهی جیتکس به  ســختی بتوان نشانی 

  جیتکس مهم 
یا بی اهمیت؟

دیروز و امروز فرصتی پیش آمد تا در چنــد رویداد ترتیب 
داده شــده توســط ایرانی هــا در حاشــیه رویــداد جیتکس 
حضور پیدا کنم. در یادداشــت سوم هم اشــاره ای داشتم 
به کیفیت و کمیت حضور ایرانی هــا در جیتکس. خیلی 
خلاصه آنجا نوشتم که ایرانی ها از نظر کمیت حضور قابل 
توجهی در رویداد دارند، اما از نظر کیفیت ضعیف ظاهر 
شــده اند و تأثیر کمی دارند. برداشتم این اســت که درباره 
اهمیت حضور در رویداد جیتکس بین ایرانی ها یک طیف 
وجود دارد. یکســری در یک طرف طیف، جیتکس را یک 

رویداد مهم می دانند و یکسری در سمت دیگر این طیف، 
آن را رویدادی کم اهمیت می دانند.

جیتکس برای چه  کسانی مفید است؟
به نظرم برای اینکــه ببینیم آیــا رویداد جیتکس 
واقعاً برای ما )ایرانی ها( مهم اســت یا نه، باید اول تکلیف 
خودمان را روشن کنیم که از چه زاویه ای به این موضوع نگاه 
می کنیم. اگر ما به فناوری علاقه مندیم و تحولات روز دنیا 
در این زمینه را دنبال می کنیم، در دنیا رویدادهای مهم تری 
هستند که حضور در آنها برای ما ارزشمندتر خواهد بود. 
در جیتکس تعداد زیادی برند مهم فناوری را می بینید، اما 
اغلب این برندها چیز جدیدی را بــه نمایش نمی گذارند، 
بلکه به عنوان مثــلاً نماینده یک برند بــزرگ اینجا حضور 
می یابند و به دنبال مشــتری در خاورمیانه با ظرفیت های 

بالای آن هستند.

 ایرانی ها؛ پرتعداد

ولی کم تأثیر

مینا والی
 مدیرمسئول

@mina_vali

POINT OF VIEWدیدگاه



شــــــــــــــمــــــــــــاره 118
30 مـــــــــــــــــــــــهر 1402
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم

KARANG

6

چه خوبه که برگشتی
 ۱. هنــوز در شــوک خبر قتــل دردناک 
داریوش مهرجویــی ام. کارهــای بزرگ 
مهرجویی را در زمان خودش ندیدم؛ اصلاً سنم 
و   )۱3۴۸ ( »گاو«  کــه  نمــی داد  قــد 
»اجاره نشین ها« )۱3۶۵( و »هامون« )۱3۶۸( را 
در زمان خــودش ببینم. بعداً ولــی بارها و بارها 
دیــدم. »لیــلا« )۱3۷۵( و »درخــت گلابــی« 
)۱3۷۶( هــم دم دم هــای زمانــی بــود که داشــتم 
چشم به جهان باز می کردم. از سه فیلم آخر او 
که هر ســه هــم در دهــه ۹0 ســاخته شــد ه اند، 
»اشباح« را در جشنواره فجر دیدم که دوست 
نداشــتم و »لامینور« را ندیدم کــه این بار خود 
فیلــم در زمــان خــودش اکران نشــد؛ بــر خلاف 
برخــی، فیلــم »چــه خوبــه کــه برگشــتی« 
مهرجویی را بســیار دوست داشتم؛ شوخ طبع 

و آسان گیر.
 UCLA مهرجویــی فارغ التحصیــل فلســفه از 
بــود و چنــد ســالی بعــد از انقــلاب مهاجــرت 
کــرد و دوبــاره بازگشــت و در ایــران فیلــم 
ســاخت و زندگــی کــرد. »هامــون« را ســاخت 
کــه نقــدی بــود بــر وضعیــت روشــنفکر ایرانی 
و »اجاره نشــین ها« را ســاخت کــه نقــدی بــود 
بــر وضعیــت جامعــه ایرانــی. یــک خــط ســیر 
مشخص داشت و حرف خودش را می زد؛ گیرم 

لجوجانه، ولی خودش بود.
 مهرجویی برای من یادآور محســن مخملباف 
است؛ کسی که در نقطه مقابل مسیری است 
که مهرجویی طی کرده؛ مخملبافی که با »توبه 
نصــوح« شــروع کــرد و بــه »فریــاد مورچه هــا« 

رسید. 
کســی کــه زمانــی می گفــت می خواهــد بــه 
خــودش نارنجــک ببنــدد و مهرجویــی را بغــل 
کند و حاضر نیســت با کســی مثل مهرجویی 
در یک لانگ شــات هــم بایســتد، نوســان های 

باورنکردنی ای را پشت سر گذاشت.
 مهرجویی فیلم های خوب زیــادی دارد که او را 
جزء دوست داشتنی ترین کارگردان های ایرانی 
می کند که برای قــرار گرفتن در ایــن لیگ حتی 
یــک فیلــم هــم کفایــت می کنــد؛ وقتــی چنین 
فردی این چنیــن دشــنه آجین می شــود، ذهن 
یــک مخاطــب معمولــی مثــل مــن نمی توانــد 

آرام بماند.

 ۲. تناقض ها بیشتر از هر زمان دیگری 
شــده اند و لذت بــردن از بزرگ تریــن 
جلــوه گاه فنــاوری و نــوآوری در خاورمیانــه را 
ســخت می کنند. گرمای هــوا پوشــیدن کت را 
ســخت تر کــرده و نفس کشــیدن را دوچنــدان 
سخت تر. دوشنبه قرار است نمایشگاه اصلی 
شروع شــود و روز یکشنبه دســت گرمی بود با 
شروع بخش اســتارتاپی. بخش اســتارتاپی با 
اینکــه جذابیت هــای خــودش را داشــت، ولــی 
رفتن به محل جدیــد احتمالاً تصمیمی با فکر 

به همه جوانب نبوده است.

 برخــی از ســالن ها بــا ســقف های 
بــرای  مناســبی  محــل  کوتاه شــان 
نمایشگاه نیســتند؛ بی نظمی در رویداد دیده 
می شود ولی این وسط زشــت ترین گرافیک به 
صندوق نوآوری و شــکوفایی تعلق می گیرد که 
ســعی کرده بود پاویونی متمایز بــرای ایرانی ها 
بسازد. هنوز نمی دانم فلسفه آن طرح هایی که 
با پرچم ایران روی ســتون ها زده اند و آن فونت 
زشتی که اســتفاده کرده اند، چیست. آدم یاد 
آن پیراهن های تیم ملی فوتبــال ایران می افتد 
که قرار بود ۲۵00 ســال تاریخ ایرانی را یکجا در 
لباس بریزند و نتیجه چیزی کج  ومعوج می شد 

و نخواستنی.

 3. هوش مصنوعی قرار است کلیدواژه 
اصلی رویداد جیتکس و حومه امسال 
باشــد. قــرار اســت همه چیــز رنــگ هــوش 
مصنوعی به خودش بگیــرد. در ورودی رویداد 
نورث استار کد کیوآری گذاشته اند برای ثبت نام 
و نمایش قدرت هوش مصنوعی در رویداد. در 
صفحــه ثبت نــام از مــا نــام و مشــخصات 
می خواهند به همراه یک عکس ســلفی. ادعا 
کرده اند تــا پایان رویــداد تصاویری کــه از ما در 
محیــط نمایشــگاه ثبــت شــده را برایمــان 
می فرســتند. فعلاً منتظریم که میل باکس مان 

بترکد با قدرت هوش مصنوعی.

 ۴. صحبــت ایمیل شــد؛ یــک نگاهی 
بیندازیم به درون میل باکس مان؛ قرار 
اســت نشســت شبکه ســازی متخصصــان و 
کارآفرینان ایرانــی برگزار شــود؛ در کنار رویداد 
ایرانیان و رویداد پرشــین، این ســومین رویداد 
ایرانیان و فارســی زبان ها در حاشــیه جیتکس 
اســت که این گروه تصمیم گرفتنــد در روز اول 
رویــداد جیتکس برگــزار شــود. روز اول رویداد 
فین تک سیرج برگزار شده و در پرس ریلیزی که 
گفته انــد  فرســتاده اند،  مــن  بــرای 
GENERATIVE AI قــرار اســت انقلابــی در 
بخش بانکی ایجاد کند! گویا این روند ترساندن 
فعالان حوزه های مالی با کلیدواژه های فناوری 
پایانی ندارد و از نظر برخــی هر چقدر چیزی را 
ترســناک تر توصیف کنند، جذاب تر می شود! 
برگزارکننده هــای روز اول رویــداد بلاکچیــن 
ســامیت هــم در پرس ریلیزی که فرســتاد ه اند، 
گفته اند اکوسیســتم بلاکچین و رمزارز جهان 

را در دبی جمع کرده اند.

۵. دوشــنبه قــرار اســت روز اول   
جیتکس گلوبــال باشــد و هنــوز از بار 
تناقض هایی که بــا خودمان حمل می کنیم کم 
نشــده اســت. بــا امیــد بــه خــدا روز دیگــری را 
شــروع می کنیــم؛ در حالــی کــه حــال  و هــوای 
شــوخ طبعانه فیلــم »چــه خوبــه برگشــتی« 

داریوش مهرجویی در ذهنم نوسان می کند.

 ۱. دیــروز در حوالی غرفــه »اتصــالات«، یکی از 
مدیــران ســابق معاونــت علمــی را دیــدم؛ مدیر 
ســابق این روزهــا در یکی از شــرکت های ســرمایه گذاری 
بانک های کشور هیئت مدیره است. بدون مقدمه بعد از 
ســلام و احوالپرســی پرســید؛ »تــا الان چقــدر کاســب 

شدی؟«
خدا شــاهد اســت که من کــه تا اینجــای کار 
چیزی کاســب نبــودم و همین طور پــول نقد 
بــوده که خــرج کــرده ام! البتــه من هــم مانند 
بســیاری از فعــالان بخــش خصوصــی کــه 
آمده انــد بازارهایشــان را گســترش دهنــد، 
همیــن رؤیــا را دارم و خــوب می دانــم کــه این 
چه راه سختی اســت؛ راهی با موانع بسیار، 
از زبــان و فرهنــگ بگیــر تــا محدودیت هــای 

عجیب و غریب برای کار.
این دیالوگ کوتاه نکته مهمی داشت که باید آن را جدی 
گرفــت؛ نمایشــگاه ها به طور کلــی و »جیتکــس« به طور 
خاص، جایی برای عکس یادگاری گرفتن با ماشین های 
زیبا، پری رویان غرفه دار، نــور و رنگ، ربات ها و ده ها چیز 

جذاب و رنگارنگ نیست.
اینجــا جایی اســت بــرای آنهایــی که ایــن کاره هســتند؛ 
آنهایی که بــرای فروختن محصول یا خدمتــی آمده اند؛ 
آمده انــد تا جایی کــه می تواننــد بفروشــند و آنهایی هم 

کــه ایــن کاره هســتند، بگردنــد و ارزان تریــن  و بهتریــن  و 
قابــل اعتمادتریــن محصــولات و خدمــات را انتخــاب 
کنند. اینجا جایی برای نمایش لبه های فناوری و نوآوری 
نیســت؛ اینجــا جایی اســت کــه محصــولات مبتنی بر 
فناوری و نوآوری آماده خریده و فروخته شــدن هستند. 
حالا گیرم در کنارش حاکمان امارات و دبی و 
کشورهای اطراف هم از آخرین ایده هایشان 
بــرای رگولاتــوری فنــاوری و نــوآوری بگوینــد. 
اینجا جایی بــرای یافتن محصول اســت، نه 

فناوری خالص!

 ۲. نمایشــگاه جیتکــس در طــول 
سال های گذشته تغییر شکل داده 
اســت؛ ســال های دورتــر دوران ترک تــازی 
مخابراتی هــا و زیرســاختی ها بــوده، حالا اما 
هواوی و اریکسون و اتصالات و چند تای دیگر در انتهای 
ســالن ۲۲ جمــع شــده اند؛ البته هنــوز هــم بزرگ ترین و 
زیباتریــن غرفه هــا را دارنــد، ولــی حــالا شــاهد رشــد 
شرکت های قد و نیم قدی هستیم که محصول و خدمت 
خود را در حوزه های گوناگون ارائه می دهند. از محصولات 
مبتنی بر اینترنت اشیا بگیر تا محصولات نرم افزاری در 
حوزه فناوری مالی. نمایشگاه جیتکس برای من تا امروز 
خلاصه شد در آن جوان هندی که در شرکت توزیع کننده 

یادداشت هایی در حال و هوای  جیتکس ۲۰۲۳ 

چقدر کاسب شدی؟

رضا قربانی
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افاضات روز اول

وقتی کوستا از یونان با رضا و میثم 
از ایران روبه رو می شود

می پرسم اســمت چیســت. کارتش را می دهد و 
می بینم اســم کوچکش کوستا یا کاســتا است. 
یاد کوستانتین کوستا گاواراس، کارگردان معروف 
جهان ســینما می افتم. آشــناترین اســم یونانی 
اســت که می توانســتم با رجوع به حافظــه  ام نام 
ببــرم. اســم های یونانــی معمــولاً ســخت خوان 
هستند. درست مانند فامیل همین کوستا که در 
حاشیه نمایشگاه اکسپند نورث استار جیتکس 
وقتی که داشــتیم خســته و عرق ریزان به ســوی 

تاکسی دریایی می رفتیم، با او آشنا شدم.

 زبان فارسی و شروع یک آشنایی
مــن و میثــم ســلیمانی داشــتیم بلنــد 
بلنــد حرف هــای چرت وپــرت می گفتیــم و قاه قاه 
می خندیدیم... که کسی از پشت سر گفت من 
خیلی ســال پیش به ایران ســفر کرده بودم و این 
زبان فارسی که شما حرف می زدید، برایم آشنا بود 
و گفتم سلامی بکنم. سلامی کرد و صحبت مان 
گل انداخت و رســید به این که در ایــران چه خبر 
است...؛ منظورش البته در حوزه تک و نوآوری بود. 
سؤال را از بد کسی پرســیده بود. شاید به شکل 
تیپیکال انتظار داشت گیر یکی از اکثریت نرمال 
و شاکی از دست زمانه افتاده باشد که درست در 
روزی که شب قبلش مهرجویی را به قتلی فجیع 
کشته بودند، انگیزه های بیشتری برای خودزنی 
و وطن زنی داشــته باشــد و شــیلنگ را بگیــرد به 
خــودش و کشــورش و فضای تــک و بــالا و پایین 
اکوسیستم اســتارتاپی اش و بگوید حاجی هیچ 

خبری نیست جز بدبختی و بی پولی و... .
امــا وقتــی بــا همــان تبختــر و اعتمادبه نفــس 
همیشــگی  ام کــه ریشــه در اعتقــادم بــه چیــزی 
دارد کــه نمی دانــم چیســت، از ظرفیت هــا 
و اســتعدادهایی گفتــم کــه در فضــای آنلایــن و 
اســتارتاپی در ایــران وجــود دارد، پرســید: »چــه 
تعداد از این استعدادها، قدرت رقابت در فضای 
بین المللــی دارند؟« منظــورش را رک تــر توضیح 
داد کــه کســی کــه در یــک مارکت بســته جولان 
داده، شــاید نتوانــد در یــک فضــای بین المللــی 
کــه هندی هــا، چینی هــا، کره ای هــا و... آن را قرق 

کرده اند، حرفی برای گفتن داشته باشد!
گفتــم درســت می گویــی... توضیــح دادم که من 
گفتــم اســتعدادهای زیــادی داریــم، امــا نگفتم 
که از بقیــه بهترند یــا چقــدر ظرفیــت رقابت در 
فضای بین الملل دارند... هرچند چیزی هم که در 
نمایشگاه از اســتارتاپ های هندی و کره ای دیده 

بودم، خیلی عجیب و فضایی نبود!
امــروز روز اول نمایشــگاه اکســپند نورث اســتار 
بود و من بیشــتر از اینکه برایم جالــب بود بدانم 
ترندهای دنیای فناوری چیســت، از قضــا در پی 
پاسخ به همین سؤالی بودم که به شکل عجیبی 
یک متخصص بازاریابی یونانی حوزه فناوری که 

۱۸ سال است دبی زندگی می کند، از من پرسیده 
بود. من بیشــتر می خواســتم بدانــم ایرانی های 
حوزه تک که به  همان دلایلی که همه می دانیم، 
می خواهنــد بیاینــد دبــی و از اینجا کســب وکار 
ایران شان را اداره کنند یا اینجا کسب وکاری جدید 
راه بیندازند؛ چقدر می توانند در این فضای رقابتی 

گلیم خودشان را از آب بکشند!

 قبل از هر چیز باید کامیونیتی بسازیم
فعلاً که من هم مانند کوستا که فامیلش 
چیزی شبیه فیلومونوس بود یا چیزی در همین 
مایه ها امیــد چندانی نــدارم. من فکــر می کنم و 
چیزی که از روز اول نمایشگاه اکسپند نورث استار 
دیدم این بود که ما )منظورم خودم نیستم. من در 
فضای داخل بتوانم کاری بکنم برای هفت پشتم 
کافی است!( فعلاً کمی ول  معطلیم و قبل و بیش 
از هر چیزی باید اینجا یک کامیونیتی بسازیم. 
باید شبکه ای قدرتمند و کارا از بچه های حوزه تک 
داشته باشیم و از تماشاگر بودن و آلیس بودن در 
ســرزمین عجایب دســت بکشــیم... باید از ۴0، 
۵0 سال تجربه تجارت بســیاری ایرانی ها در این 
شهر بیاموزیم و بعد ادعای راه اندازی استارتاپ را 
علم کنیم... باید اصول جذب سرمایه و مذاکره و 
ارتباط با یکدیگر در بیرون از ایران را ایجاد کنیم، 
بعد برویم سراغ سرمایه  گذاران و شرکای اروپایی 
و آمریکایــی... مــن از روز اول ایــن نمایشــگاه که 
راســتش کمــی زرق و بــرق بیشــتری از الکامپــی 
داشــت که برگزار کردیم )این بخش  از حرف های 
من را جدی نگیریــد و بگذارید به حســاب کمی 
تعصــب و البته حســرت نداشــته هایمان!( زیاد 
ذوقی نکردم و همه اش فکر می کردم ما خیلی بهتر 
از اینها را می توانیم داشته باشیم اگر... . امان از 

این اگر البته!
این بود دیده ها و شنیده های من از روز اول بخش 
اســتارتاپی جیتکس ۲0۲3. می دانــم ناامیدتان 
کــردم و هیچ چیــز از غرفه هــای فــلان و بهمــان 
اســتارتاپ های خیلــی گوگولــی حــوزه فین تــک 
و بلاکچیــن و هــوش مصنوعــی و ســلامت و... 

ننوشتم، ولی خودم حسابی راضی  ام!
کوستا به شــکلی مشــکوک من و میثم را دعوت 
کــرد کــه فــردا کــه روز اول جیتکــس و روز دوم 
نورث استار اســت، وقتی به مرکز تجارت جهانی 
رفتیم، حتماً سری به Microsoft Booth بزنیم 
و درباره موضوعی که نیمه تمام مانده بود، بیشتر 
بــا او حرف بزنیــم. فکر کنــم با همین آدرســی که 
داد، می خواست کمی حال من یکی را بگیرد که 
حاجی تو تا حالا در غرفه مایکروســافت پایت را 
گذاشــته ای که این افاضــات را ردیــف می کنی؟! 
شــاید هم خالــی بســته و خودش هــم تا حــالا از 
مایکروســافت فقــط همــان وینــدوز ۹۵ را نصب 

کرده باشد. 

نمایشگاه جیتکس تمام شد. خود اماراتی ها می گویند 
بزرگ تریــن نمایشــگاه فناوری دنیاســت. طــول و عرض 
نمایشــگاه  و زرق وبرقی که در همه سوراخ ســنبه های آن 
هم تعبیه کرده اند، تقریباً همین را می گوید؛ جایی برای 
فک انداختــن و دعــوی بزرگ تریــن و بهتریــن بــودن در 
حوزه ای کــه مدعیان زیادی دارد. دبــی عملاً با جیتکس 
۲0۲3 و محتوایــی کــه در اســتیج های مختلــف آن ارائــه 
داد، تلاش داشت بگوید امارات دیگر یک ویترین صرف 
نیست؛ بلکه امارات و به خصوص شهر دبی جایی است 
که از این بــه بعــد برخــی از مهم ترین معــادلات فناوری 
دنیا قرار است تبیین، سیاست گذاری و البته اجرا شود. 
معرفی جیتکس اروپا که قرار است در ماه می سال ۲0۲۵ 
در برلیــن برگــزار شــود هــم بخشــی از همین اســتراتژی 
اســت. حالا اینکــه چقــدر این ادعــا لاف و گزافه اســت، 

نیازمند گذر زمان اســت، اما چیــزی که روی 
کاغذ و از سابقه کار جیتکس دیده می شود، 
احتمالاً خیلی ادعای بی راهی نباشد. اما کلاً 
این ماجرای زرق وبرق و ادعاهــای اماراتی ها، 
حداقــل برای مــن یکی زیــاد اهمیتــی ندارد. 

می گویم چرا.
بــرای مــن در جیتکــس نــه ماشــین های 
الکتریکی و نه ربات هــای رنگارنگ و نه غرفه 
اتصالات و مایکروسافت و سیسکو اهمیتی 
داشــت و نه ادعاهایی کــه دبی بــرای فناوری 

دنیا دارد. مــن در هفت روز گذشــته در پی ایــن بودم که 
ببینــم و بدانــم جماعــت ایرانــی ســرگردان در جیتکس 
به دنبال چیست؛ کنکاشی که من را به یک دسته بندی 
خــاص رســاند. اینکــه ایرانی هــای حاضــر در جیتکــس 
شــامل چه کســانی می شــود. لیســتی که ممکن اســت 
برخی ها را عصبانی کند، اما گفتنش شرط انصاف است 

و از اصول مشاهده گری روزنامه نگارانه!

 دولتی هایی که به هیچ طریقی از رو 
نمی روند

بخش قابل توجهی از بازدیدکنندگان و مشتاقان ایرانی 
جیتکس، مدیران و کارشناسان دولتی هستند؛ کسانی 
که جیتکس بــرای آنها یک ســفر خارجی دیگــر از همه 
ســفرهایی اســت که می توانند با بودجه دولت در سال 
بروند. من اصولاً با سفر خارجی رفتن دولتی ها مشکلی 
نــدارم. اعتقــاد دارم در محیــط بســته اداری ایــران که با 
جهــان و معــادلات آن ارتبــاط چندانی نــدارد، هرچقدر 
این دولتی هــا بروند و نمایشــگا ه های خارجــی را ببینند 
برای کشور خیر و صلاح بیشــتری در پی خواهد داشت 
)حتــی خیابان هــا و فروشــگاه ها و مــردم را هــم ببیننــد 
خوب است!(، اما گرفتاری ما این اســت که دولتی هایی 
که بــه جیتکس می آینــد هر جــا تریبونی ببیننــد همان 
حرف های مبهم و کلی بافی هایی را ســر هــم می کنند که 
در جلسات اداری خودشان می گویند. از پیشرفت های 
فناوری در ایران و نســل پرانــرژی اســتارتاپی می گویند و 
از اینکــه اماراتی هــا نیــروی انســانی ندارنــد و همه چیــز 
اینجا شوآف است و فلان و بهمان...؛ اینجاست که آدم 

احســاس می کند با مدیرانی طرف اســت که دبی آمدن 
و مراکــز خریــدش حال شــان را حســابی خــوب می کند، 
اما وقتــی صحبــت از تحلیل فضــای فنــاوری و اتفاقاتی 
می شود که در اکوسیستم کســب وکاری و رگولاتوری آن 
می افتد، فــوراً برمی گردند به تنظیمــات کارخانه و همان 
حرف های پرت همیشــگی را تکرار می کنند. یا ما خیلی 
اشتباهی هستیم و نمی فهمیم عزیزان چه می گویند یا 
آنها درک درستی از وظایف و مسئولیت هایشان ندارند. 

ان شاء الله که ایراد از ماست.

رسانه ها و بازدیدکنندگان عادی؛ 
آلیس ها در سرزمین عجایب

بــرای بســیاری جیتکــس جایی اســت برای رفــع عطش 
شخصی شــان به فناوری و گجت هــا و ابزارک های آن. از 
همین رو وقتی پا بــه آن می گذارند، با دهانی 
باز صرفاً به ستایش چیزهایی که می بینند، 
می پردازنــد. از آخریــن کارت هــای گرافیکــی 
و کنســول های بازی گرفتــه تــا آواتارهایی که 
روی نمایشــگرهای ســه بعدی قرار اســت به 
ما بگوینــد متــاورس چقــدر رنگــی و گوگولی 
اســت، تنهــا چیــزی اســت کــه بــرای آنهــا 
مهم اســت. ایــن دســته خطــر کمتــری برای 
اکوسیســتم داخــل کشــور دارند و بــه اندازه 
دولتی ها ســمی نیســتند، اما ســود چندانی 
هم بــه کســب وکارهای داخلی نمی رســانند. بیشــتر به 
درد شــرکت ها و آژانس هــای گردشــگری می خورنــد کــه 
ویزیتوری کرده و تور و مشــتری برایشــان فراهــم کنند تا 
اینکه بخواهند دردی از فضای فناوری دوا کنند یا نکته 
و حرف به دردبخوری برای مسائل داخلی داشته باشند.
بــه اینهــا می توانیــد بخــش زیــادی از ایرانی هــای مقیم 
دبی را هــم اضافه کنید. همان ها که اکثــراً در بخش های 
غیرمولد اقتصاد دبــی فعالیت می کنند و می خواهند از 
اهرم جیتکس هم که شده استفاده کنند و چیز بیشتری 
)از ملــک و اقامــت گرفته تــا هر چیــز دیگری کــه فکرش 
را بکنید( بــه ایرانی هــای داخل کشــور بفروشــند. اینها 
همان کســانی هســتند که حتــی قربان صدقــه ترافیک 
اعصاب خردکــن جیتکــس هــم می رونــد و آن را نشــانه 
پیشرفت های مشعشعانه آن می دانند. آنها را نباید زیاد 
جدی بگیرید؛ چراکه صرفاً دنبال ایرانی های خســته از 
شرایط داخل اند تا به تعداد مشتری هایشان بیفزایند.

پرسشگران محتاط؛ آنها که می خواهند 
کاری کنند

اما یک دسته که به نظرم این روزها تعدادشان هم به شدت 
در حال افزایش اســت، کســانی هســتند که بــا خود فکر 
می کنند یــا از دیگران می پرســند که ما در فضــای فناوری 
امارات چــه می توانیــم بکنیم. آنهــا همان ها هســتند که 
به قدر وسع شــان در اکوسیســتم فنــاوری ایران داســتان 
موفقیت نسبی ای داشته اند و حالا به هر دلیلی از جمله 
شــرایط داخلی یا دیدن فرصت های بزرگ تر می خواهند 

سهمی از یک کیک خیلی بزرگ تر داشته باشند.

 افاضات روز آخر! 

یک دسته بندی بی رحمانه از همه 
ایرانی های حاضر در جیتکس

ضدروایت های رضا جمیلی از جیتکس POINT OF VIEW۲۰۲۳دیدگاه

رضا جمیلی 
سردبیر

@rezajamili
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رويداد
E V E N T

کارشناسان حوزه رمزارز در رویداد پرشین تک سامیت 
به بررسی نیاز کسب وکارهای ایرانی برای حضور در بازار 

جهانی پرداختند

کسب وکارها باید 
با ادبیات جهانی 

اقتصاد آشنا شوند

همایــش »پرشــین تک ســامیت«، به عنــوان یــک رویــداد 
ســالانه بزرگ در حوزه فناوری، همزمان با رویداد جیتکس 
و با هدف توسعه کسب وکارها ی فارسی زبان از طریق ایجاد 
شبکه ای از فعالان و علاقه مندان این حوزه در تاریخ ۱۹ اکتبر 

برگزار شد.
هدف از برگــزاری ایــن دورهمی و شــام فعالان اکوسیســتم 
فناوری فارسی زبان، ایجاد ارتباط و شبکه سازی میان فعالان 
این حوزه در سراسر دنیا عنوان شده تا بستری برای این افراد 
در راستای تبادل اطلاعات، تجارب و فرصت های جدید در 

زمینه  فناوری فراهم شود.
این رویداد شامل سخنرانی ها، کارگاه ها و پنل های گفت وگو 
بــا حضــور نخبــگان و صاحب نظــران در حوزه  هــای هــوش 

مصنوعی، بلاکچین، رمزارز، متاورس، فین تک و... بود. طه 
تهرانی، عظیم ربیع زاده، مصطفی ثابتی، مصطفی مرشدی 
و همچنیــن مجموعه هــای »عصرانــه راه کار« و »شــورای 

بازرگانی ایرانیان دبی« برگزارکنندگان این همایش بودند.
یکــی از پنل هــای برگزارشــده در ایــن رویــداد بــه موضــوع 
بلاکچین و رمزارزها اختصاص داشت که حاضران در آن به 
شرایط کسب وکارهای این حوزه در امارات پرداختند. »طه  
تهرانی«، فعال حوزه بلاکچین و رمزارز در امارات؛ »محمد 
رحمانــی«، مــدرس دانشــگاه و رئیــس هیئت مدیــره افرا و 
»مهدی رجبی«، پژوهشگر اقتصادی سه شرکت کننده در 
این پنل بودند که مدیریت آن را »ایمان جلیلی«، ســردبیر 

استودیو راه کار بر عهده داشت.

ارائه گزارشی در رویداد پرشین تک سامیت درباره شرایط کشورهای 
عربی حوزه خلیج فارس برای کسب وکارها

گسترش فضای کسب وکاری در جی سی سی 

REPORTگزارش

رویداد پرشــین تک ســامیت، گردهمایــی فعالان 
فناوری فارسی زبان، در حاشیه جیتکس ۲0۲3 در 
تاریخ ۲۷ مهرماه در شهر دبی برگزار شد. در ابتدای 
این گردهمایی مه گل ثابت، تحلیلگر و عماد قائنی، 
مدیرعامل شرکت مشــاوره مدیریتی ایلیا به ارائه 
گزارشی در مورد اکوسیستم نوآوری در جی سی سی 
)شــورای همکاری کشــورهای عرب خلیــج فارس( 
پرداختند. به گفته ثابت جی سی سی قصد دارد به 
هابی برای بازیگرانی که می خواهند نوآوری کنند، 
تبدیل شود؛ از این  رو او در ارائه گزارش مذکور به این 
موضوع پرداخت که جی سی سی در حال حاضر 
در چه مرحله ای قرار دارد و برای کسب وکار ما چه 
فرصت هایی می تواند داشته باشد. در این گزارش از 
شاخص ای-پرفورمنس ایندکس استفاده شده که 
ترکیبی از پنج شاخص است. بررسی این شاخص 
ذهنیــت کامــل و جامعــی در مــورد 
اکوسیســتم نــوآوری جی سی ســی 
ارائــه می دهد، زیرا این شــاخص به 

موضوعات مختلفی می پردازد.

1۵0 میلیــارد ارزش  افزوده 
هــوش مصنوعــی بــرای 

جی سی سی
مه گل ثابت در ابتدا با اشاره به اینکه 
۷۲ درصد از جمعیت جی سی ســی 
در عربســتان ســعودی و امــارات 
متحده عربی زندگی می کنند، اظهار داشت: »۷۴ 
درصــد از جمعیت این منطقــه بین ۱۵ تا ۶۴ ســال 
سن دارند. همچنین این منطقه ۱.۴ درصد از تولید 
ناخالص داخلــی کل جهــان را به خــود اختصاص 
داده است.«  فناوری، نیروی محرکه تنوع اقتصادی، 
تقویت کارآفرینی و افزایش رقابت در مقیاس جهانی 
است. او در ادامه ارائه خود افزود: »اگر اعداد و ارقام 
را به طور دقیق تر بررسی کنیم، متوجه می شویم که 
عملکرد پنج کشور جی سی سی در صنعت فناوری 
از میانگیــن بالاتر اســت. عملکــرد امــارات متحده 
عربی، عربســتان ســعودی، قطر، عمــان، بحرین و 
کویــت به ترتیــب ۶۶.۲۲، ۵۹.۲۶، ۵۷.۶3، ۵۴.0۲، 
۵3.۴3 و ۵۱.3۶ درصد اســت. این موضوع نشــان 
می دهد که کشورهای جی سی سی روندهای صنعت 
فناوری را دنبال می کنند. روندهایی که کشــورهای 
جی سی سی دنبال می کنند 5G، هوش مصنوعی، 
بلاکچین، محاســبات ابری، متاورس، اتوماسیون، 
امنیــت ســایبری و خدمــات دولــت دیجیتــال 
هســتند.« بــر اســاس برنامه هــا و اســتراتژی های 
جی سی ســی قرار اســت تا ســال ۲0۲۶، تعــداد ۶۲ 
میلیون کاربر 5G در این منطقه وجود داشته باشد. 
هوش مصنوعی نیز تا چند سال آینده ۱۵0 میلیارد 
دلار ارزش  افزوده برای جی سی سی خواهد داشت. 
از دیگر موضوعاتی که این دولت ها روی آن متمرکز 
هستند، ادغام بلاکچین در صنایع مختلف مانند 
آموزش، حمل ونقل و ســلامت اســت. به عــلاوه، تا 

ســال ۲030 کشــورهای ایــن منطقــه می تواننــد به 
کمک متاورس ســالانه ۱۵ میلیــارد دلار درآمدزایی 
داشته باشند. ثابت در ادامه عنوان کرد: »اگر روی 
استراتژی ها و چشــم اندازهای جی سی سی تمرکز 
کنیم، می بینیم که تمام این کشــورها تأکید زیادی 
روی فناوری دارند. در واقع هر کدام از این کشورها در 
چشم انداز و استراتژی های خود مشخص کرده اند 
که می خواهنــد روی کدام بخــش از فنــاوری تمرکز 
کنند. برای مثال کویت روی اینترنت اشــیا متمرکز 
شده یا عمان و بحرین روی بحث های ICT متمرکز 

شده اند.«

ســهم 9.۷درصدی اقتصــاد دیجیتال از 
تولید ناخالص داخلی امارات

ثابت با تأکید بر اینکه تمرکز این گزارش روی امارات 
متحــده عربــی اســت، گفــت: »هــدف از ایــن کار 
پی بردن به اتفاقاتی اســت کــه در امــارات در حال 
رخ دادن هستند. امارات متحده پتانسیل بسیار 
بالایی در هــر دو بخش تجــارت و فنــاوری دارد. در 
همیــن راســتا ابعــاد مختلف صنعــت در امــارات 
بررسی شده است.« در حال حاضر سهم اقتصاد 
دیجیتال از تولیــد ناخالــص داخلی امــارات، ۹.۷ 
درصد اســت. امــارات قصــد دارد طی چند ســال 
آینده ســهم اقتصاد دیجیتــال از تولیــد ناخالص 
داخلــی اش را بــه ۱۹.۴ درصد برســاند. امــارات بر 
شــش صنعــت و پنــج رکــن متمرکز اســت کــه در 
مجموع می تــوان گفــت ایــن کشــور 30 برنامه در 
اقتصــاد دیجیتــال دارد. در ایــن برنامه هــا، هوش 
مصنوعی، رمزارز، متاورس، دیپ تک ها )صنعت 

۴.0( و بلاکچین جایگاه ویژه ای دارند.

  امارات؛ دومین اکوسیســتم اســتارتاپی 
خاورمیانه

بعــد دیگــری کــه در ایــن گــزارش بررســی شــده، 
شــاخص اکوسیســتم اســتارتاپی اســت. امارات 
متحده عربی رتبه ۲۸ را در اکوسیستم استارتاپی 
دنیا و رتبه دوم را در اکوسیستم استارتاپی منطقه 
خاورمیانه دارد. افزون بر این، فودتک در این کشور 
بســیار دقیق دنبال می شــود و بهترین رتبــه را در 
جهان به خود اختصاص داده است. مه گل ثابت 
با اشاره به اینکه  شاخص اکوسیستم استارتاپی 
ســه بعد را بررســی می کند، اضافه کــرد: »در واقع 
کمیت، کیفیت و حاکمیت توســط این شــاخص 
سنجیده می شوند. امارات در کمیت و حاکمیت 
کســب وکارها عملکرد خوبی دارد، اما در کیفیت 
این طور نیســت. این موضوع باعث شده که رتبه 
امارات کمی کاهش یابد. نکته دیگر این است که ۹۶ 
درصد سرمایه گذاری ها در اکوسیستم استارتاپی 
در امــارات روی اســتارتاپ هایی بــوده کــه در دبــی 
تأسیس شــده اند. ۶۲ درصد این سرمایه ها نیز از 

سرمایه گذاران خطرپذیر جذب شده اند.«
ادامه در صفحه 11

راضیه مینایی  

Raziyeh.minaei995
@gmail.com
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کاهش هزینه های رمیتنس با 
استفاده از استیبل کوین ها

رویداد فین تک سرج 
برگزار شد

رویداد فین تک سرج ۲۷ مهرماه در حاشیه 
نمایشــگاه جیتکس ۲0۲3 در دبــی برگزار 
شــد. در ایــن رویــداد بــه آینــده پرداخــت 
دیجیتــال و خرده فروشــی پرداختــه شــد. 
یکی از اجلاس های رویداد فین تک ســرج 
بر موضــوع »حرکت از گمانه زنی به  ســوی 
اســتفاده از وب 3.0 – روش های پرداخت 
FX و Aid« متمرکز بــود. »میریام کیوان«، 
معاون شرکت »ســیرکل« در خاورمیانه و 
آفریقا،  در ایــن اجلاس در مــورد چگونگی 
گســترش حضور این شــرکت در منطقه و 
به خصوص امــارات متحده عربی ســخن 
گفت. او با اشاره به این موضوع که بیش از 
۱.۷ میلیارد نفر در دنیا از خدمات بانکداری 
جهانــی اســتفاده می کننــد، بــر اهمیــت 
کاهش هزینه های پرداخت هــای فرامرزی 

تأکید کرد.
او در ادامــه افــزود: »شــرکت هایی ماننــد 
ســیرکل بایــد جایگزینــی بــرای سیســتم 
پرداخت سنتی ارائه دهند.« کیوان اظهار 
داشــت: »مــردم هزینه   هــای بالایــی بــرای 
رمیتنس، حدود شــش تا هشــت درصد، 
می پردازنــد. اســتفاده از اســتیبل کوین ها 
می توانــد هزینه رمیتنــس را کاهش دهد. 
عربستان سعودی و امارات متحده عربی 
از بزرگ ترین محل های خروج رمیتنس در 
جهان هستند. از طرفی مناطق خاورمیانه و 
آفریقا نیز از بزرگ ترین کریدورهای ارزهای 
دیجیتــال در ســطح بین الملل محســوب 
می شوند. به همین دلیل این منطقه باید 

در این حوزه توسعه یابد.«
افــزون بــر ایــن، فین تــک ســرج بــا برنامــه 
اس ام ای الویت به عنوان یک سکوی پرتاب 
برای اســتارتاپ های جهانی عمل کرد و به 
چالش های تأمین و ســواد مالی دیجیتال 
کسب وکارهای کوچک و متوسط پرداخت. 
پروفســور »ریچارد ورنر«، رئیس »شــبکه 
والهالا« نیــز در مورد آینده خرده فروشــی، 
هوش مصنوعی و پی تک ســخنرانی کرد. 
او گفت: »بانک ها فقط واســطه های مالی 
نیستند، بلکه در حال حاضر و نسبت به 
قبــل نقش هــای بزرگ تــری در بخش های 
مالی دارند.« ورنر در سخنرانی خود توضیح 
داد که چرا بانک های آلمان ۱0برابر بیشتر 
از بانک های بریتانیا یا دیگر کشورهای اروپا 
بــه کســب وکارهای کوچک و متوســط وام 
می دهند. به باور ورنر، هرچه میزان وام دهی 
به کسب وکارهای کوچک و متوسط بیشتر 
باشد،  رشــد و رونق خرده فروشــی، تجارت 
الکترونیک و فین تک هم بیشتر می شود.

NEWSخبر

نگاهی به بخش فین تک جیتکس 202۳ در پنل تخصصی فین تک 
رویداد پرشین تک سامیت

فناوری فین تک به 
بلوغ رسیده است

 فین تک مشغول پاسخ به 
نیازمندی هاست

میثم ســلیمانی در ابتــدا با اشــاره به جیتکس و اکســپند 
نورث اســتار، از حاضران در خصــوص مهم ترین روندهای 
فین تکی جیتکس پرسید و از آنها خواست قابل توجه ترین 
مشــاهده خود را در این حوزه در نمایشگاه جیتکس بیان 

کنند.
رضا قربانی در پاسخ به این سؤال گفت: »قابل توجه ترین 
روند فین تکی که در نمایشــگاه جیتکس مشــاهده کردم، 

فاصله گرفتــن حــوزه فین تــک از فضــای اســتارتاپی بــود. 
فین تک اکنون دارای یک اکوسیستم بالغ است. گواه این 
مدعا نیز این است که در اکســپند نورث استار سه بخش 
را مشاهده می کنیم که نمایشگاه جداگانه دارند. این سه 
بخش بلاکچین، مارکتینگ و فین تک است. البته این به 
معنای آن نیست که حوزه های دیگر به بلوغ نرسیده اند، اما 
به این معناست که بخش فین تک دیگر اکوسیستم خود 
را شــناخته که این موضــوع از اهمیت بســیاری برخوردار 

است.«

در ادامــه قربانــی معنای یک اکوسیســتم بالــغ را این گونه 
تعریف کــرد: »اکوسیســتم بالــغ به  معنــای حضــور افراد 
تأثیرگذار و کسب وکارهایی است که نقش آفرینی می کنند 

و دارای یک رگولاتور آگاه هستند.«
امین شــیرزاد در تکمیل بحــث اضافه کــرد: »رویکرد حل 
نیاز جامعه را می توان در غرفه های فین تکی دید. فین تک 
دیگر از مرحله نگهداشت ســرمایه خارج شده و مشغول 
پاسخ به نیازمندی هاست. اکنون بسیاری از افراد از جنوب 
کشــور ما به دبی رفت وآمد دارند و کســب وکارهای سنتی 

فین تک یکی از فناوری های نوینی است که در نمایشگاه جیتکس 2023 بسیار مورد توجه قرار گرفته است. بر همین اساس در رویداد »پرشین تک 
سامیت« نیز یکی از پنل های تخصصی این رویداد به گفت وگو درباره این فناوری گذشت. »میثم سلیمانی«، سردبیر رسانه های آنلاین راه کار 
و سردبیر »کارنگ« به عنوان مدیر این پنل به طرح مسئله و سؤال از متخصصان حاضر در نشست پرداخت. سخنرانان پنل فین تک رویداد 
پرشین تک سامیت، »رضا قربانی«، مؤسس کارخانه نوآوری رسانه  راه کار؛ »مصطفی ثابتی«، مشاور تحول دیجیتال و نوآوری؛ »امیرحسین 

داوودیان«، فعال حوزه بانک و پرداخت در ایران و »محمد امین شیرزاد«، مدیرعامل شرکت فرازپردازان بودند.

رويداد
E V E N T
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چند قاب از 
»پرشین تک سامیت«

ســامیت«،  »پرشــین تک  همایــش 
به عنــوان یــک رویــداد ســالانه بــزرگ 
در حــوزه فنــاوری، همزمــان بــا رویــداد 
 ۲00 بــا حضــور بیــش از  جیتکــس 
فعــال اقتصــادی و بــا هــدف توســعه 
کســب وکارها ی فارســی زبان از طریــق 
ایجاد شبکه ای از فعالان و علاقه مندان 
این حوزه در تاریخ ۲۷ مهرماه برگزار شد.
این دورهمی و شــام فعالان اکوسیستم 
فنــاوری فارســی زبان قصــد داشــت 
فعــالان ایــن حــوزه را از سراســر دنیــا بــه 
یکدیگــر نزدیــک و فضایــی بــرای تبادل 
اطلاعات، تجــارب و فرصت هــای جدید 
در زمینــه  فنــاوری فراهــم کنــد. ایــن 
رویداد شــامل ســخنرانی ها و پنل هایی 
بــا حضــور نخبــگان و صاحب نظــران 
حوزه  فناوری بــود. شــرکت کنندگان این 
امــکان را داشــتند تــا طــی ایــن همایش 
در  ســرمایه گذاری  فرصت هــای  بــا 
استارتاپ های فعال آشنا  شوند و شبکه  

حرفه ای خود را گسترش دهند.
طه تهرانــی، عظیم ربیــع زاده، مصطفی 
ثابتــی، مصطفــی مرشــدی و همچنیــن 
و  راه کار«  »عصرانــه  مجموعه هــای 
»شــورای بازرگانــی ایرانیــان دبــی« 

برگزارکنندگان این همایش بودند.
همچنین پوریا حــداد، مصطفی ثابتی، 
مه گل ثابت، مصطفی مرشــدی، کیوان 
محیط مافــی، هاجــر ســعیدی نژاد، طه 
تهرانی، رضا قربانی، عماد قائنی، محمد 
رحمانی، مهدی رجبی، عظیم ربیع زاده، 
محمدجــواد اتابکی، مهدی شــعبانی و 
فرداد زند در این برنامه سخنرانی کردند.
می تــوان  رویــداد  ایــن  حامیــان  از 
UNFXBIT، UNFXCOIN و GSS را 
نام برد. همچنین »کارنگ« و »استودیو 
راه کار« از حامیان رسانه ای این دورهمی 
فعالان اکوسیستم هستند.  نمایشگاه 
جیتکــس امســال از تاریــخ ۲۴ الــی ۲۸ 
مهرمــاه برگزار شــد. بیش از چهــار دهه 
اســت که جیتکــس به عنــوان رویــدادی 
کــه کســب وکارها، ســرمایه گذاران و 
علاقه منــدان به صنعــت فنــاوری در آن 
حضور پیــدا می کننــد، برگزار می شــود. 
امســال نیــز چهل و ســومین دوره ایــن 
نمایشگاه در ابعادی گسترده تر در مرکز 
تجــارت جهانی و بنــدر دبی برگزار شــد. 
ایــن نمایشــگاه از ســال ۱۹۸۱ میــلادی 
هرســاله در کشــور امارات متحده عربی 
برگزار و هدف آن گرد هم آوردن شرکت ها 
و ذهن های نوآور برای ارتقای کسب وکار، 
اقتصــاد، جامعــه و فرهنــگ عنــوان 

می شود.
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